








                                                 
                                      
     

 

  

Ernst & Young 
Al Aiban, Al Osaimi & Partners 
P.O. Box 74, Safat 
13001 Safat, Kuwait 
Baitak Tower, 18–20th Floor 
Safat Square  
Ahmed Al Jaber Street 
Kuwait 

 Tel: +965 2295 5000 / 
       +965 2295 2880 
Fax: +965 2245 6419 
 
www.ey.com 

  

 

INDEPENDENT AUDITOR’S REPORT TO THE SHAREHOLDERS OF KUWAIT 

REINSURANCE COMPANY K.S.C.P. 
 

 

Report on the Audit of the Financial Statements 
 

Opinion 

We have audited the financial statements of Kuwait Reinsurance Company K.S.C.P. (the 

“Company”) which comprise the statement of financial position as at 31 December 2020, and 

the statement of income, statement of comprehensive income, statement of cash flows and 

statement of changes in equity for the year then ended, and notes to the financial statements 

including a summary of significant accounting policies.  
 

In our opinion, the accompanying financial statements present fairly, in all material respects, 

the financial position of the Company as at 31 December 2020, and its financial performance 

and its cash flows for the year then ended in accordance with International Financial Reporting 

Standards (IFRSs). 
 

Basis for Opinion 

We conducted our audit in accordance with International Standards on Auditing (ISAs). Our 

responsibilities under those standards are further described in the Auditor’s Responsibilities for 

the Audit of the Financial Statements’ section of our report. We are independent of the Company 

in accordance with the International Ethics Standards Board for Accountants’ Code of Ethics for 

Professional Accountants (including International Independence Standards) (IESBA Code) 

together with the ethical requirements that are relevant to our audit of the financial statements in 

the State of Kuwait, and we have fulfilled our other ethical responsibilities in accordance with 

these requirements and the IESBA Code. We believe that the audit evidence we have obtained is 

sufficient and appropriate to provide a basis for our opinion. 
 

Key Audit Matters 

Key audit matters are those matters that, in our professional judgment, were of most 

significance in our audit of the financial statements of the current year. These matters were 

addressed in the context of our audit of the financial statements as a whole, and in forming our 

opinion thereon, and we do not provide a separate opinion on these matters. For each matter 

below, our description of how our audit addressed the matter is provided in that context. 
 

We have fulfilled the responsibilities described in the Auditor’s Responsibilities for the Audit of 

the Financial Statements’ section of our report, including in relation to these matters. 

Accordingly, our audit included the performance of procedures designed to respond to our 

assessment of the risks of material misstatement of the financial statements. The results of our 

audit procedures, including the procedures performed to address the matters below, provide the 

basis for our audit opinion on the accompanying financial statements.  
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INDEPENDENT AUDITOR’S REPORT TO THE SHAREHOLDERS OF KUWAIT 

REINSURANCE COMPANY K.S.C.P. (continued) 
 

 

Report on the Audit of the Financial Statements (continued) 
 

Key Audit Matters (continued) 
 

a) Valuation of investment properties 

Investment properties of the Company represents 7% to the total assets and are carried at fair 

value at 31 December 2020. The management of the Company determines the fair value of its 

investment properties on periodic basis and uses independent external appraisers to support the 

valuation at every year end. The valuation of investment properties at fair value is highly 

dependent on estimates and assumptions such as rental value, occupancy rates, and discount 

rates. Further, the disclosures relating to the assumptions are relevant, given the estimation 

uncertainty. In addition, the significant impact of the COVID-19 pandemic has led to additional 

uncertainty in arriving at reasonable assumptions. Given the significance of the investment 

properties, the complexity and estimation uncertainty involved in the valuation of investment 

properties and the importance of the disclosures relating to the assumptions used in the 

valuation , we identified this as a key audit matter. 
 

As part of our audit procedures, among other things, we have reviewed the assumptions and 

estimates made by the management and the external appraisers, appropriateness of the valuation 

technique and reasonableness of data used in the valuation. We further evaluated the 

management’s sensitivity analysis to ascertain the impact of reasonably possible changes to key 

assumptions on the fair value of properties such as rental income, occupancy rates, discount 

rates, and historical transactions. Amongst others, we have considered the objectivity, 

independence and expertise of the external appraisers. We further assessed that the significant 

assumptions are appropriately reflected in the disclosure in Note 12 of the financial statements. 
 

b) Estimates used in calculation of reinsurance contract liabilities and technical reserve 

adequacy test 

Reinsurance contract labilities include Outstanding Claims Reserve (OCR), Unearned Premium 

Reserve (UPR) and Incurred But Not Reported Reserve (IBNR) (together “reserves”). As at  

31 December 2020, the reinsurance contract liabilities are significant to the Company’s total 

liabilities. The measurement of reinsurance contract liabilities involves judgment over uncertain 

future outcomes, mainly the ultimate total settlement value of long-term liabilities, including any 

guarantees provided to policyholders. Various economic and non-economic assumptions are 

being used to estimate the adequacy of these long-term liabilities as reported in the statement of 

financial position. The reinsurance contract liabilities of the Company are calculated based on 

prospective actuarial methods, except for in case of the IBNR, calculated based on the historical 

experience of actual amount of claims reported for similar treaties over a period of time in 

comparison to the premium collected, reduced by actual reported claims until the reporting date.  
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INDEPENDENT AUDITOR’S REPORT TO THE SHAREHOLDERS OF KUWAIT 

REINSURANCE COMPANY K.S.C.P. (continued) 
 

 

Report on the Audit of the Financial Statements (continued) 
 

Key Audit Matters (continued) 
 

b) Estimates used in calculation of reinsurance contract liabilities and technical reserve 

adequacy test (continued) 

The Company's reserve adequacy test is performed by an external actuary appointed by the 

management in order to confirm that reinsurance contract liabilities, net of deferred acquisition 

cost, are adequate in the context of expected future cash outflows. Considering the significance 

of reinsurance contract liabilities and the complexity and estimations involved in the actuarial 

valuations and reserve adequacy test, we determined this to be a key audit matter. 
 

Our audit procedures included, among other things, testing the design and operating effectiveness 

of the key controls around recording and reserving process for reported claims, unreported claims 

and unearned premium and assessing management's determination and approval process for 

setting economic and actuarial assumptions and estimated versus actual results and experience 

studies. We tested a sample of outstanding claims and related reinsurance recoveries and 

subrogation claims, focusing on those with most significant impact on the financial statements to 

assess whether claims and related recoveries are appropriately estimated. We further performed 

audit procedures to determine whether the models and systems used in calculating the reinsurance 

contract liabilities are appropriate. In addition, our audit procedures also included assessing the 

Company's methodology for calculating the insurance contract liabilities, reserve adequacy tests 

and an assessment of internal controls in this respect, including the analysis of the movements in 

insurance contract liabilities and reserve adequacy surplus per segment during the year. 
 

We evaluated the objectivity, independence and expertise of the actuarial valuator appointed by 

management and verified the data used by external actuary to the actuarial exhibits and verified 

that the data on which the estimate is based is accurate and complete. We performed procedures 

for areas of higher risk and estimation with the assistance of our internal specialists, which 

included considering the appropriateness of economic and actuarial assumptions and estimates 

used in the actuarial valuation reports and assessing the experience analysis performed by the 

Company. We also involved our internal specialists in assessing the appropriateness of actuarial 

judgements used in the models, the compliance of the models with the applicable accounting 

standards, the reasonableness of the projected cash flows and challenging the assumptions 

adopted in the context of both the Company and industry experience to ensure that the reserves 

are adequate as per IFRS. Further, we assessed the adequacy of the disclosures relating to these 

reserves given in note 10 to the financial statements. 
 

c) Recoverability of receivables arising from reinsurance contracts 

The receivables arising from reinsurance contracts are significant to the Company’s financial 

statements at 31 December 2020. The determination as to whether a receivable is collectable 

involves management judgement. Specific factors management considers include the age of the 

balance, location of customers, existence of disputes, recent historical payment patterns and any 

other available information concerning the creditworthiness of counterparties. Management uses 

this information to determine whether a provision for impairment is required either for a specific 

transaction or for a customer's balance overall.   
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INDEPENDENT AUDITOR’S REPORT TO THE SHAREHOLDERS OF KUWAIT 

REINSURANCE COMPANY K.S.C.P. (continued) 
 

 

Report on the Audit of the Financial Statements (continued) 
 

Key Audit Matters (continued) 

c) Recoverability of receivables arising from reinsurance contracts (continued) 

We determined this to be a key audit matter because it requires a high level of management 

judgement and due to the materiality of the amounts involved. This is further heightened by the 

high degree of estimation uncertainty due to the economic impacts of COVID-19. 
 

Our audit procedures included evaluating the ageing analysis of receivable balances where no 

provision was recognised, to check that there were no indicators of impairment. This included 

verifying if payments had been received subsequent to the year-end, reviewing historical payment 

patterns and any correspondence with customers on expected settlement dates.  Further, our audit 

procedures were updated to incorporate consideration of the economic disruption caused by 

COVID-19. 
 

We selected a sample of the larger receivable balances where a provision for impairment of 

receivables was recognised and understood the rationale behind management's judgement. In 

order to evaluate the appropriateness of these judgements, we verified whether balances were 

overdue, the customers' historical payment patterns and whether any post year-end payments had 

been received up to the date of completing our audit procedures. We also obtained evidence 

including correspondence supporting any disputes between the parties involved, attempts by 

management to recover the amounts outstanding and on the credit status of significant 

counterparties where available. 
 

We also challenged management's rationale where provisions were recognised on transactions 

that were not overdue as at the reporting date and verified these were appropriately supported. 
 

In assessing the appropriateness of the overall provision for impairment, we also considered 

management's policy for recognising provisions on doubtful receivables.  
 

Further, we assessed the adequacy of the disclosures relating to the receivables arising from 

reinsurance contracts given in note 9 to the financial statements. 
 

Other information included in the Company’s 2020 Annual report 

Management is responsible for the other information. Other information consists of the 

information included in the Company’s 2020 Annual Report, other than the financial statements 

and our auditor’s report thereon. We obtained the report of the Company’s Board of Directors, 

prior to the date of our auditor’s report, and we expect to obtain the remaining sections of the 

Annual Report after the date of our auditor’s report.   
 

Our opinion on the financial statements does not cover the other information and we do not and 

we will not express any form of assurance conclusion thereon.  
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INDEPENDENT AUDITOR’S REPORT TO THE SHAREHOLDERS OF KUWAIT 
REINSURANCE COMPANY K.S.C.P. (continued) 
 
 

Report on the Audit of the Financial Statements (continued) 
 

Other information included in the Company’s 2020 Annual report (continued) 
In connection with our audit of the financial statements, our responsibility is to read the other 
information identified above and, in doing so, consider whether the other information is materially 
inconsistent with the financial statements or our knowledge obtained in the audit, or otherwise 
appears to be materially misstated. If, based on the work we have performed, on the other 
information that we obtained prior to the date of this auditors’ report, we conclude that there is a 
material misstatement of this other information; we are required to report that fact. We have 
nothing to report in this regard. 
 

Responsibilities of Management and Those Charged with Governance for the Financial 
Statements 
Management is responsible for the preparation and fair presentation of the financial statements in 
accordance with IFRSs, and for such internal control as management determines is necessary to 
enable the preparation of financial statements that are free from material misstatement, whether 
due to fraud or error. 
 

In preparing the financial statements, management is responsible for assessing the Company’s 
ability to continue as a going concern, disclosing, as applicable, matters related to going concern 
and using the going concern basis of accounting unless management either intends to liquidate 
the Company or to cease operations, or has no realistic alternative but to do so. 
 

Those Charged with Governance are responsible for overseeing the Company’s financial 
reporting process. 
 

Auditor’s Responsibilities for the Audit of the Financial Statements 
Our objectives are to obtain reasonable assurance about whether the financial statements as a 
whole are free from material misstatement, whether due to fraud or error, and to issue an auditor’s 
report that includes our opinion. Reasonable assurance is a high level of assurance, but is not a 
guarantee that an audit conducted in accordance with ISAs will always detect a material 
misstatement when it exists. Misstatements can arise from fraud or error and are considered 
material if, individually or in the aggregate, they could reasonably be expected to influence the 
economic decisions of users taken on the basis of these financial statements. 
 

As part of an audit in accordance with ISAs, we exercise professional judgment and maintain 
professional skepticism throughout the audit. We also:  
 

 Identify and assess the risks of material misstatement of the financial statements, whether due 
to fraud or error, design and perform audit procedures responsive to those risks, and obtain 
audit evidence that is sufficient and appropriate to provide a basis for our opinion. The risk of 
not detecting a material misstatement resulting from fraud is higher than for one resulting from 
error, as fraud may involve collusion, forgery, intentional omissions, misrepresentations, or 
the override of internal control.  

 

 Obtain an understanding of internal control relevant to the audit in order to design audit 
procedures that are appropriate in the circumstances, but not for the purpose of expressing an 
opinion on the effectiveness of the Company’s internal control.   
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INDEPENDENT AUDITOR’S REPORT TO THE SHAREHOLDERS OF KUWAIT 

REINSURANCE COMPANY K.S.C.P. (continued) 
 

 

Report on the Audit of the Financial Statements (continued) 
 

Auditor’s Responsibilities for the Audit of the Financial Statements (continued) 

 Evaluate the appropriateness of accounting policies used and the reasonableness of accounting 

estimates and related disclosures made by management.  
 

 Conclude on the appropriateness of management’s use of the going concern basis of 

accounting and based on the audit evidence obtained, whether a material uncertainty exists 

related to events or conditions that may cast significant doubt on the Company’s ability to 

continue as a going concern. If we conclude that a material uncertainty exists, we are required 

to draw attention in our auditor’s report to the related disclosures in the financial statements 

or, if such disclosures are inadequate, to modify our opinion. Our conclusions are based on the 

audit evidence obtained up to the date of our auditor’s report. However, future events or 

conditions may cause the Company to cease to continue as a going concern.  
 

 Evaluate the overall presentation, structure and content of the financial statements, including 

the disclosures, and whether the financial statements represent the underlying transactions and 

events in a manner that achieves fair presentation. 
 

We communicate with Those Charged with Governance regarding, among other matters, the 

planned scope and timing of the audit and significant audit findings, including any significant 

deficiencies in internal control that we identify during our audit.  
 

We also provide Those Charged with Governance with a statement that we have complied with 

relevant ethical requirements regarding independence, and to communicate with them all 

relationships and other matters that may reasonably be thought to bear on our independence, and 

where applicable, actions taken to eliminate threats or safeguards applied. 
 

From the matters communicated with Those Charged with Governance, we determine those 

matters that were of most significance in the audit of the financial statements of the current year 

and are therefore the key audit matters. We describe these matters in our auditor’s report unless 

law or regulation precludes public disclosure about the matter or when, in extremely rare 

circumstances, we determine that a matter should not be communicated in our report because the 

adverse consequences of doing so would reasonably be expected to outweigh the public interest 

benefits of such communication. 
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INDEPENDENT AUDITOR’S REPORT TO THE SHAREHOLDERS OF KUWAIT 

REINSURANCE COMPANY K.S.C.P. (continued) 
 

 

Report on Other Legal and Regulatory Matters 

Furthermore, in our opinion proper books of account have been kept by the Company and the 

financial statements, together with the contents of the report of the Company’s Board of Directors 

relating to these financial statements, are in accordance therewith. We further report that, we 

obtained all the information and explanations that we required for the purpose of our audit and 

that the financial statements incorporate all information that is required by the Companies Law 

No.1 of 2016, as amended, and its executive regulations, as amended, and by the Company’s 

Memorandum of Incorporation and Articles of Association, that an inventory was duly carried 

out and that, to the best of our knowledge and belief, no violations of the Companies Law No.1 

of 2016, as amended, and its executive regulations, as amended, nor of the Company’s 

Memorandum of Incorporation and Articles of Association have occurred during the year ended 

31 December 2020 that might have had a material effect on the business of the Company or on 

its financial position. 
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 المستقلتقرير مراقب الحسابات 

 نمساهميالإلى حضرات السادة 

 ع.شركة إعادة التأمين الكويتية ش.م.ك.
 

 تقرير حول تدقيق البيانات المالية
 

 الرأي  
  لقد دققنا البيانات المالية لشركة إعادة التأمين الكويتية ش.م.ك.ع. )"الشركة"(، والتي تتكون من بيان المركز المالي كما في

وبيانات الدخل والدخل الشامل والتدفقات النقدية والتغيرات في حقوق الملكية للسنة المنتهية بذلك التاريخ   2020ديسمبر  31

 والإيضاحات حول البيانات المالية، بما في ذلك ملخص السياسات المحاسبية الهامة.
 

 لنواحي المادية، عن المركز المالي للشركة كما في ع اأن البيانات المالية المرفقة تعبر بصورة عادلة، من جمي ،في رأينا

 وعن أدائها المالي وتدفقاتها النقدية للسنة المنتهية بذلك التاريخ وفقاً للمعايير الدولية للتقارير المالية.  2020ديسمبر  31
 

 أساس الرأي  
لتلك المعايير موضحة بمزيد من التفاصيل في تقريرنا في ا وفقاً لمعايير التدقيق الدولية. إن مسؤولياتنا طبقً  بأعمال التدقيقلقد قمنا 

وفقًا لميثاق الأخلاقيات المهنية الدولي   الشركةونحن مستقلون عن ". مسؤوليات مراقب الحسابات عن تدقيق البيانات المالية" قسم
يين )بما في ذلك معايير الاستقلالية مهنللمحاسبين المهنيين الصادر عن المجلس الدولي لمعايير الأخلاقيات المهنية للمحاسبين ال

وإننا نعتقد أن أدلة التدقيق التي حصلنا   . وقد قمنا بالوفاء بمسؤولياتنا الأخلاقية الأخرى وفقا لمتطلبات الميثاق.الدولية( )"الميثاق"(

 من إبداء رأي التدقيق.عليها كافية ومناسبة لتقديم أساس يمكننا 
 

 أمور التدقيق الرئيسية
ق الرئيسية، في حكمنا المهني، هي تلك الأمور التي كانت الأكثر أهمية في تدقيقنا للبيانات المالية للسنة الحالية. وتم التدقي مورإن أ

منفصل حول هذه الأمور. فيما يلي   نا للبيانات المالية ككل وإبداء رأينا حولها دون إبداء رأيعرض هذه الأمور في سياق تدقيق

 كيفية معالجتنا لكل أمر من هذه الأمور في إطار تدقيقنا له.ويق تفاصيل أمور التدق
 

، بما في ذلك ما يتعلق بتلك لماليةمسؤوليات مراقب عن تدقيق البيانات القد قمنا بالوفاء بمسئولياتنا المبينة في تقريرنا في قسم 

ما يتوافق مع تقييمنا لمخاطر الأخطاء المادية في  ب دةدأعمال التدقيق التي قمنا بها تنفيذ الإجراءات المح الأمور. وبالتالي، تتضمن

ا لمعالجة الأمور الواردة البيانات المالية. إن نتائج اجراءات أعمال التدقيق التي قمنا بها، بما في ذلك الإجراءات التي تم تنفيذه

  داء رأي التدقيق حول البيانات المالية المرفقة.أدناه، تطرح أساساً يمكننا من إب
 

 ييم العقارات الاستثماريةقت (أ
. وتحدد 2020ديسمبر  31إجمالي الموجودات وهي مدرجة بالقيمة العادلة في من  %7نسبة العقارات الاستثمارية للشركة  تمثل

كل  ايةتعين بمقيمين خارجيين مستقلين لدعم التقييم في نهتسو ،كة القيمة العادلة لعقاراتها الاستثمارية على أساس دوريإدارة الشر

ً للقيم ة العادلة يعتمد بصورة كبيرة على التقديرات والافتراضات مثل قيمة الإيجار سنة. إن تقييم العقارات الاستثمارية وفقا

تبر ذات أهمية في ضوء عدم  ذلك، فإن الإفصاحات المتعلقة بالافتراضات تعإلى  صم. إضافة ومعدلات الإشغال ومعدلات الخ

افتراضات معقولة. إلى  تعلق بالتوصليفيما آخر قن عدم تيإلى  19-ى التأثير الجوهري لجائحة كوفيدأد كما. اتالتأكد من التقدير

الإفصاحات بتقييم العقارات الاستثمارية وأهمية  ةالمرتبط اتعدم التأكد من التقديروتعقيد الو العقارات الاستثمارية ونظراً لأهمية

 أمور التدقيق الرئيسية. فإن هذا الأمر يعتبر من  ،يمفتراضات المستخدمة في التقيالمتعلقة بالا
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 المستقلالحسابات  تقرير مراقب

 مساهمينالإلى حضرات السادة 

 شركة إعادة التأمين الكويتية ش.م.ك.ع. )تتمة(
 

 

 تقرير حول تدقيق البيانات المالية )تتمة( 
 

 ئيسية )تتمة(قيق الرأمور التد
 

 تتمة() ةتقييم العقارات الاستثماريأ( 
ومدى  ، الافتراضات والتقديرات التي اتخذتها الإدارة والمقيمون الخارجيونمراجعة بقمنا  ،إجراءات التدقيقكجزء من 

لذي أجرته الإدارة للتأكد ساسية اعمال التقييم. كما قمنا بتقييم تحليل الحالبيانات المستخدمة في أ ومعقوليةالتقييم  آليةمة ملاء

مثل إيرادات التأجير  معقولة في الافتراضات الرئيسية على القيمة العادلة للعقاراتمحتملة بصورة ال ر التغيراتيأثتمن 

عوامل من بينها موضوعية  ةفي الاعتبار عد أخذناشغال ومعدلات الخصم والمعاملات التاريخية. كما ومعدلات الإ

الوارد  فصاح الإضمن الافتراضات الجوهرية  عرض قمنا بتقييم مدى ملائمة والخارجيين.  مقيمينالخبرة واستقلالية و

  حول البيانات المالية.  12رقم بالإيضاح 
 

  الفني حتياطيالاواختبار كفاية ، إعادة التأمينعقود حتساب مطلوبات لاالتقديرات المستخدمة  (ب
واحتياطي  ،كتسبةالمواحتياطي الأقساط غير  ،ياطي التعويضات تحت التسويةوبات عقود إعادة التأمين احتتتضمن مطل

مطلوبات  تعتبر، 2020ديسمبر  31كما في . )يشار اليها معا بــ "الاحتياطيات"( التعويضات المتكبدة ولم يتم الإبلاغ عنها

حول إعادة التأمين أحكام عقود ت يتضمن قياس مطلوبات الشركة. جمالي مطلوبالإبالنسبة عقود إعادة التأمين جوهرية 

جل بما في وية النهائية للمطلوبات طويلة الأجمالي قيمة التسإالأحكام حول وبصورة رئيسية  ،المؤكدةر غي لمستقبليةاالنتائج 

كفاية ير الاقتصادية لتقدير لي الوثائق. ويتم استخدام مختلف الافتراضات الاقتصادية وغم حاإلى  ذلك أي ضمانات مقدمة

إلى   استناداً  للشركة ود إعادة التأمينالي. يتم احتساب مطلوبات عقالمالمدرجة في بيان المركز جل هذه المطلوبات طويلة الأ

خبرة لوفقا ل، باستثناء ما يتعلق بالتعويضات المتكبدة ولم يتم الإبلاغ عنها، والتي يتم احتسابها الطرق الاكتوارية المستقبلية

التي تم تحصيلها، بالأقساط  مقارنةً زمنية معينة ة فترخلال لاتفاقيات مماثلة عنها  علية للتعويضات المبلغالتاريخية للمبالغ الف

 المالية. البياناتبمقدار التعويضات الفعلية المبلغ عنها حتى تاريخ  ويتم تخفيضها
 

مة ملاءلكي يتم التأكد من ة بتعيينه قامت الإدار خارجي  كتواريإ رخبيمن قبل لشركة ليتم إجراء اختبار كفاية الاحتياطي 

في سياق التدفقات النقدية الصادرة المستقبلية  –في بعد تكلفة الحيازة المؤجلة بالصا –ة التأمين عادمطلوبات عقود إ

فاية قييمات الإكتوارية واختبار كوالتقديرات الواردة في التوالتعقيد إعادة التأمين عقود المتوقعة. ونظراً لأهمية مطلوبات 

 ق الرئيسية.دقيأمور الت يعتبر منالأمر  فإن هذاالاحتياطيات، 
 

 المتعلقةالرقابة الرئيسية  أدواتتطبيق فاعلية تطوير وتضمنت إجراءات التدقيق التي قمنا بها، من بين أمور أخرى، اختبار 

 ،والاقساط غير المكتسبة ،بلاغ عنهاالتي لم يتم الإ والتعويضات ،تسجيل واحتساب احتياطي التعويضات المبلغ عنهابعملية 

كتوارية والنتائج الإلافتراضات الاقتصادية ولوضع االإدارة عملية اتخاذ القرار والاعتماد التي تتبعها م ييقتإلى  بالإضافة

دات إعادة  تحت التسوية واستردا تعويضاتالالمقدرة مقابل النتائج الفعلية والدراسات التاريخية. وقد قمنا باختبار عينة من 

ر الأكثر جوهرية على البيانات المالية لتقييم مدى صحة تقدير  يأثتى اللتركيز علع احلال مالإ ومطالباتمتعلقة بها التأمين ال

مستخدمة مة النماذج والنظم الءإجراءات تدقيق لتحديد مدى ملا قمنا بتنفيذكما التعويضات والاستردادات المتعلقة بها. 

احتساب في قمنا بتقييم منهج الشركة ، قيقلتدإجراءات اكجزء من ذلك، إلى  د إعادة التأمين. إضافةلاحتساب مطلوبات عقو

بما في ذلك تحليل  ،وتقييم ضوابط الرقابة الداخلية ذات الصلة ،واختبارات كفاية الاحتياطي ،مطلوبات عقود التأمين

 قطاع خلال السنة.   ن وفائض كفاية الاحتياطي لكلالتحركات في مطلوبات عقود التأمي
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 لالمستقتقرير مراقب الحسابات 

 مساهمينالى حضرات السادة لإ

 شركة إعادة التأمين الكويتية ش.م.ك.ع. )تتمة(
 

 تقرير حول تدقيق البيانات المالية )تتمة( 
 

 أمور التدقيق الرئيسية )تتمة(
 

 )تتمة( الفني بار كفاية الاحتياطيختوا، إعادة التأمينعقود وبات حتساب مطللاالتقديرات المستخدمة ب( 
من سلامة البيانات  حققوالت ،تعيينهقامت الإدارة بالمقيم الاكتواري الذي وخبرة موضوعية واستقلالية من د التأكبقمنا كما 

ستند إليها قة واستيفاء البيانات التي يمن د المستندات الاكتوارية، والتأكدمقابل  المقيم الاكتواري الخارجيالتي استخدمها 

، الداخليين لدينا المتخصصينلجوانب الأكثر ارتباطاً بالمخاطر والتقديرات بمساعدة باتتعلق بتنفيذ إجراءات . كما قمنا التقييم

لتقييم مة الافتراضات والتقديرات الاقتصادية والإكتوارية المستخدمة في تقارير اءوالتي تضمنت التحقق من مدى ملا

مة ءفي تقييم ملابالمتخصصين الداخليين لدينا نة عاالشركة. كما قمنا بالاستأجرته الذي التاريخي تحليل لاوتقييم  ،الإكتوارية

النماذج بالمعايير المحاسبية المعمول بها ومعقولية التدفقات النقدية هذه والتزام  ،الأحكام الإكتوارية المستخدمة في النماذج

برة بقطاع الأعمال لخعلى مستوى الشركة وعلى مستوى االاستناد إليها تي تم الافتراضات الاختبار جانب إلى  ،المتوقعة

ً للمعايير الدولية للتقارير المالية. إضافةعلى حد سواء،  نا بتقييم مدى ذلك، قمإلى  وذلك للتأكد من كفاية الاحتياطيات طبقا

 ات المالية.حول البيان 10ت ضمن الإيضاح مة الإفصاحات المتعلقة بهذه الاحتياطياءملا
 

 عادة التأمين تجة من عقود إناالمدينة ال رصدةاسترداد الأ إمكانيةج( 
. إن تحديد 2020ديسمبر  31المدينة الناتجة من عقود إعادة التأمين جوهرية للبيانات المالية للشركة في  رصدةتعتبر الأ

حكام، تأخذ الإدارة في اعتبارها عوامل  هذه الألاتخاذ الإدارة. على أحكام  ينطوي المدينة رصدةالأإمكانية تحصيل مدى 

وأية معلومات أخرى متاحة الحديثة التاريخية نزاعات وأنماط السداد دم الرصيد وموقع العملاء ووجود تقاضمن تتمحددة 

خصص ت لتحديد مدى ضرورة احتساب مفيما يتعلق بالجدارة الائتمانية للأطراف المقابلة. وتستخدم الإدارة هذه المعلوما

 . بالكامل يللرصيد العمأو  ملة محددةلانخفاض القيمة إما لمعا
 

أمور التدقيق الرئيسية نظراً لأنه يتطلب مستوى عاليًا من أحكام الإدارة ونظراً لجوهرية المبالغ  يعتبر من هذا الأمر إن 

ات الاقتصادية ت نتيجة التأثيرارتفاع مستوى عدم التأكد من التقديرا الأمر في ضوءوقد تزايدت أهمية هذا  المرتبطة به.

 . 19-لجائحة كوفيد
 

المدينة التي لم يتم احتساب مخصص لها للتأكد من عدم   رصدةلأاتقادم  تقييم تحليل تضمنت إجراءات التدقيق التي قمنا بها

م المبالغ لاحقاً لنهاية السنة ومراجعة أنماط السداد  ذلك التحقق من استلايتضمن وجود أي مؤشرات على انخفاض القيمة. و

التدقيق لتي  إجراءاتعلاوة على ذلك، فقد تم تحديث حول تواريخ التسوية المتوقعة.  ءالتاريخية وأية مراسلات مع العملا

 . 19-س كوفيدتعطل النشاط الاقتصادي نتيجة تفشي فيروبارات المترتبة على الاعتقمنا بها بحيث تتضمن 
 

، والتعرف على قيمتهاض والتي تم تسجيل مخصص لانخفا الأكثر جوهريةالمدينة  رصدةقمنا باختيار عينة من الألقد 

ن وجود مة هذه الأحكام، قمنا بالتحقق مءالأحكام. ولكي يتم تقييم ملافي اتخاذ الإدارة استندت إله  الأساس المنطقي الذي

ومن استلام أي مدفوعات مسددة لاحقاً لنهاية السنة حتى تاريخ  ،لاءة للعماريخيوأنماط السداد الت، رصدةتأخر في سداد الأ

ذات ن إجراءات التدقيق. لقد قمنا بالحصول على الأدلة بما في ذلك المراسلات المؤيدة لأي نزاعات بين الأطراف م ناانتهاء

 لمقابلة الجوهرية عند توفرها.راف اومحاولات الإدارة لاسترداد المبالغ القائمة والوضع الائتماني للأط الصلة
 

ً بالتحقق من الأساس المنطقي الذي ا لقد ندت إليه الإدارة في تسجيل المخصصات للمعاملات التي لم تكن ستقمنا أيضا

 والتحقق من ارتباطها بمستندات مؤيدة ملائمة.البيانات المالية متأخرة السداد كما في تاريخ 
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 قلالمستتقرير مراقب الحسابات 

 مساهمينالى حضرات السادة إل

 شركة إعادة التأمين الكويتية ش.م.ك.ع. )تتمة(
 

 تدقيق البيانات المالية )تتمة(  ولتقرير ح
 

 أمور التدقيق الرئيسية )تتمة(
 

 )تتمة(المدينة الناتجة من عقود إعادة التأمين  رصدةج( قابلية استرداد الأ
ً بالتحقق من سياسة الإدارة المتعلقة بتسجيل خفاض مة المخصص الشامل لانءوفي إطار تقييم ملا القيمة، قمنا أيضا

 مدينة المشكوك في تحصيلها.ال رصدةالمخصصات للأ
 

المدينة الناتجة من عقود إعادة التأمين المتضمنة في   رصدةمة الإفصاحات المتعلقة بالأءذلك، قمنا بتقييم ملاإلى  إضافة

 حول البيانات المالية. 9الإيضاح 
 

 2020 لسنةات أخرى مدرجة في التقرير السنوي للشركة معلوم
المعلومات الأخرى. يتكون قسم "المعلومات الأخرى" من المعلومات الواردة في التقرير ه إن الإدارة هي المسؤولة عن هذ

جلس إدارة  رير م، بخلاف البيانات المالية وتقرير مراقب الحسابات حولها. لقد حصلنا على تق2020 لسنةالسنوي للشركة 

لتقرير السنوي بعد تاريخ تقرير مراقب ا الشركة قبل تاريخ تقرير مراقب الحسابات، ونتوقع الحصول على باقي أقسام

 الحسابات.
 

 نعبر عن أي نتيجة تدقيق حولها.   ولم ولنإن رأينا حول البيانات المالية لا يغطي المعلومات الأخرى 
 

انت ك ية، فإن مسؤوليتنا هي الاطلاع على المعلومات الأخرى المبينة أعلاه وتحديد ما إذاالمالفيما يتعلق بتدقيقنا للبيانات 

وجود أي أخطاء مادية بشأنها. أو  حسبما وصل إليه علمنا أثناء التدقيقأو  غير متوافقة بصورة مادية مع البيانات المالية

الأعمال التي قمنا بها على المعلومات إلى  رى، استناداً الأخ وجود أي أخطاء مادية في هذه المعلوماتإلى  وإذا ما توصلنا

بل تاريخ تقرير مراقب الحسابات، فإنه يتعين علينا إدراج تلك الوقائع في تقريرنا. ليس لدينا ق الأخرى والتي حصلنا عليها

 ما يستوجب إدراجه في تقريرنا فيما يتعلق بهذا الشأن. 
 

 ة عن البيانات الماليةلحوكممسؤوليات الإدارة والمسؤولين عن ا
ً للمعايير الدولية للتقارير المالية وعن   ية إن الإدارة هي المسؤولة عن إعداد وعرض هذه البيانات المال بصورة عادلة وفقا

أدوات الرقابة الداخلية التي تراها الإدارة ضرورية لإعداد بيانات مالية خالية من الأخطاء المادية سواء كانت ناتجة عن 

 الخطأ. أو  غشال
 

ى متابعة أعمالها على أساس مبدأ الاستمرارية مع علعند إعداد البيانات المالية، تتحمل الإدارة مسؤولية تقييم قدرة الشركة 

الإفصاح، متى كان ذلك مناسباً، عن الأمور المتعلقة بأساس مبدأ الاستمرارية وتطبيق مبدأ الاستمرارية المحاسبي ما لم  

 . في حالة عدم توفر أي بديل واقعي سوى اتخاذ هذا الإجراءأو  وقف أعمالهاأو  الشركةصفية تعتزم الإدارة ت
  

 المالية للشركة.   البياناتن عن الحوكمة مسؤولية الإشراف على عملية إعداد ويتحمل المسؤول
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 المستقلتقرير مراقب الحسابات 

 مساهمينالإلى حضرات السادة 

 ش.م.ك.ع. )تتمة(يتية شركة إعادة التأمين الكو
 

 تقرير حول تدقيق البيانات المالية )تتمة( 
 

 ات عن تدقيق البيانات الماليةابمسؤوليات مراقب الحس
أو   إن هدفنا هو الحصول على تأكيد معقول بأن البيانات المالية ككل خالية من الأخطاء المادية سواء كانت ناتجة عن الغش

تأكيد معقول يمثل درجة عالية من التأكيد إلا إلى  لذي يتضمن رأينا. إن التوصلبات االخطأ، وإصدار تقرير مراقب الحسا

ً لمعايير التدقيق الدولية سوف تنتهي دائمًا باكتشاف الأخطاء المادية في حال وجودها.  لا أنه  يضمن أن عملية التدقيق وفقا

مجمعة أو  صورة معقولة أن تؤثر بصورة فرديةوقع بالخطأ وتعتبر مادية إذا كان من المتأو  وقد تنشأ الأخطاء عن الغش

 تي يتم اتخاذها على أساس هذه البيانات المالية.العلى القرارات الاقتصادية للمستخدمين و
 

كجزء من التدقيق وفقاً لمعايير التدقيق الدولية، اتخذنا أحكامًا مهنيةً وحافظنا على الحيطة المهنية خلال أعمال التدقيق. كما 

 لي: بما يقمنا 
 

  الخطأ ووضع وتنفيذ إجراءات أو  الغش عنتحديد وتقييم مخاطر الأخطاء المادية في البيانات المالية سواء كانت ناتجة

التدقيق الملائمة لتلك المخاطر، وكذلك الحصول على أدلة تدقيق كافية ومناسبة لتقديم أساس يمكننا من إبداء رأينا. إن 

عن الغش تفوق مخاطر عدم اكتشاف ذلك الناتج عن الخطأ؛ حيث إن الغش قد  ناتج مخاطر عدم اكتشاف خطأ مادي 

 تجاوز الرقابة الداخلية. أو  التضليلأو  الإهمال المتعمدأو  التزويرأو  طؤيتضمن التوا
 

 فهم أدوات الرقابة الداخلية ذات الصلة بعملية التدقيق لوضع إجراءات التدقيق الملائمة للظروف ولكن ليس لغرض 

 .  الشركةء الرأي حول فعالية أدوات الرقابة الداخلية لدى إبدا
 

 لمحاسبية المستخدمة ومدى معقولية التقديرات المحاسبية والإفصاحات ذات الصلة المقدمة من ا تقييم ملائمة السياسات

 قبل الإدارة.  
 

 أدلة التدقيق التي  إلى  استناداً  قيام،مدى ملائمة استخدام الإدارة لأساس مبدأ الاستمرارية المحاسبي والإلى  التوصل

الظروف والذي يمكن أن يثير شكًا جوهرياً أو  دي متعلق بالأحداثماحصلنا عليها، بتحديد ما إذا كان هناك عدم تأكد 

وجود عدم تأكد مادي،  إلى  حول قدرة الشركة على متابعة أعمالها على أساس مبدأ الاستمرارية. وفي حالة التوصل 

تعديل  أو  ليةماخذ بعين الاعتبار، في تقرير مراقب الحسابات، الإفصاحات ذات الصلة في البيانات الأن نأيجب علينا 

أدلة التدقيق التي حصلنا عليها حتى تاريخ تقرير إلى  رأينا في حالة عدم ملائمة الإفصاحات. تستند نتائج تدقيقنا

وف المستقبلية في توقف الشركة عن متابعة الظر أو مراقب الحسابات. على الرغم من ذلك، قد تتسبب الأحداث

 أعمالها على أساس مبدأ الاستمرارية.
 

 م العرض الشامل للبيانات المالية وهيكلها والبيانات المتضمنة فيها بما في ذلك الإفصاحات وتقييم ما إذا كانت ييتق

 ق العرض العادل.ب يحقالبيانات المالية تعبر عن المعاملات الأساسية والأحداث ذات الصلة بأسلو
 

اق المخطط لأعمال التدقيق وتوقيتها ونتائج التدقيق نطإننا نتواصل مع المسؤولين عن الحوكمة حول عدة أمور من بينها ال

 الهامة بما في ذلك أي أوجه قصور جوهرية في أدوات الرقابة الداخلية التي يتم تحديدها أثناء أعمال التدقيق. 
 

ية، ونبلغهم لبالتزامنا بالمتطلبات الأخلاقية ذات الصلة فيما يختص بالاستقلا ن عن الحوكمة بيان يفيدنقدم أيضًا للمسؤولي

الإجراءات  إلى  أيضًا بكافة العلاقات والأمور الأخرى التي نرى بصورة معقولة أنها قد تؤثر على استقلاليتنا بالإضافة

ً التدابير ذات الصو اتالمتخذة لاستبعاد مصادر التهديد    .  لة، متى كان ذلك مناسبا
 

ا، نحدد تلك الأمور التي تشكل الأمور الأكثر أهمية في تدقيق بهالأمور التي يتم إبلاغ المسؤولين عن الحوكمة ومن خلال 

 صح عن هذه الأمور في تقرير مراقبالبيانات المالية للسنة الحالية، ولذلك تعتبر هي أمور التدقيق الرئيسية. إننا نف

 ل نادرة جداً، عندما نتوصلواوائح الإفصاح العلني عن هذه الأمور أو، في أحاللأو  بات الخاص بنا ما لم يمنع القانونالحسا

أن أمرا ما يجب عدم الإفصاح عنه في تقريرنا لأنه من المتوقع بشكل معقول أن النتائج العكسية المترتبة على هذا  إلى 

 الإفصاح تتجاوز المكاسب العامة له. 
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 رير مراقب الحسابات المستقلتق

 مساهمينالسادة إلى حضرات ال

 م.ك.ع. )تتمة(ش.شركة إعادة التأمين الكويتية 
 

 القانونية والرقابية الأخرى الأمورتقرير حول 

  الشركة بدفاتر محاسبية منتظمة وأن البيانات المالية والبيانات الواردة في تقرير مجلس إدارة  الشركة تحتفظفي رأينا أيضاً إن 

حصلنا على كافة المعلومات والإيضاحات التي  دمتفقة مع ما هو وارد في هذه الدفاتر. وأننا ق فيما يتعلق بهذه البيانات المالية

لسنة   1تطلبها قانون الشركات رقم يرأيناها ضرورية لأغراض التدقيق، كما أن البيانات المالية تتضمن جميع المعلومات التي 

وأنه قد   شركة،لل، وعقد التأسيس والنظام الأساسي االلاحقة له والتعديلات ولائحته التنفيذيةاللاحقة له والتعديلات  2016

ً للأصول المرعية. حسبما وصل إليه علمنا واعتقادنا لم تقع مخالفات لقانون الشركات رقم   2016لسنة  1أجري الجرد وفقا

، خلال السنة  للشركةالأساسي  لعقد التأسيس وللنظامأو  ،ات اللاحقة لهوالتعديلات اللاحقة له ولائحته التنفيذية والتعديلا

 المالي. امركزهأو  الشركةعلى وجه قد يكون له تأثيراً مادياً على نشاط  2020سمبر يد 31المنتهية في 
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